



# 中国 人权百科全书

THE HUMAN RIGHTS ENCYCLOPEDIA  
OF CHINA

# 中国人权百科全书

王家福 主编  
刘海年

中国大百科全书出版社  
北京

**图书在版编目(CIP)数据**

中国人权百科全书/王家福,刘海年主编. —北京:中国大百科全书出版社,1998.5

ISBN 7-5000-5680-X

I. 中… II. ①王… ②刘… III. 人权—基本知识—百科全书 IV. D082—61

中国版本图书馆 CIP 数据核字(95)第 23887 号

---

**中国大百科全书出版社出版发行**

(100037 北京阜成门北大街 17 号 电话:68318302)

北京宏伟胶印厂印刷 新华书店经销

1998 年 5 月第 1 版 1998 年 5 月第 1 次印刷

开本: 787 毫米×1092 毫米 1/16 印张: 73

字数: 1800 千字 印数: 1—5000 册

定价: 178.00 元

(本书如有印装质量问题, 请与出版社联系调换)

# 《中国人权百科全书》编辑委员会

主编 王家福 刘海年

副主编 李步云 王可菊 韩延龙 刘楠来 夏 勇

编 委 (按姓氏笔画顺序)

王可菊	王家福	史探径	冯 军	朱晓青
刘海年	刘楠来	李 林	李步云	李明德
吴玉章	张广兴	张少瑜	张志铭	张新宝
陈泽宪	胡云腾	信春鹰	莫纪宏	夏 勇
高鸿钧	韩延龙			

编辑部

主任 夏 勇

副主任 张广兴 李 林 高鸿钧 胡云腾

# 撰稿人名单

(按姓氏笔画顺序)

万其刚	马骥聪	王 永	王 恒	王 翔
王可菊	王家福	王雪梅	王敏远	田培炎
史探径	冯 军	冯 锐	毕小青	吕世伦
乔丛启	朱文奇	朱晓青	任 进	兆 青
刘 瀚	刘太刚	刘仁文	刘育喆	刘俊海
刘海年	刘惠荣	刘楠来	刘翠霄	江必新
杨力军	杨润时	李 利	李 林	李正斌
李丽华	李步云	李明德	李效安	吴玉章
何 敏	何金言	邹 星	辛向前	沈宗灵
张 平	张 泷	张广兴	张少瑜	张文彬
张玉凯	张志铭	张国福	张新宝	陈中天
陈世荣	陈志尚	陈茂云	陈明侠	陈欣新
陈泽宪	陈春龙	陈哲光	武学华	武树臣
林 天	金 玲	郁陵春	周卫平	周书友
周汉华	郑成思	屈学武	胡云腾	赵李欣
信春鹰	莫纪宏	夏 勇	徐爱国	徐益初
郭道晖	高鸿钧	唐宇华	黄 列	黄 瑞
黄枬森	曹士兵	曹茂君	崔庆森	梁慧星
韩延龙	彭汉英	彭高建	蒋小红	蒋兆康
程晓霞	鲁 民	薛宁兰		

# 前　　言

享有充分的人权是人类长期以来的理想。在实现这一理想的过程中，无数的经验、智慧、观念、制度以及人物、事件经年累积，形成了一个关于人权的独特而浩瀚的知识领域。

为了让更多的人得以更多地了解和利用人权知识宝库，充分尊重和保障人权，自1992年7月，我们开始编写中国人权百科全书。全书主体内容从逻辑上分为七个方面，即人权总论、人权历史、权利与自由、各国人权立法概况、国际人权文件、人权案例以及人权机构与组织，共收条目1048个，并在正文之后附录若干有代表性的文献和其他资料。

人权研究在我国起步较晚，多数条目尚属初次撰写。我们在编撰中把国际人权文献，中国和有关国家的宪法、法律、法规及中外经典著作作为主要依据，同时也参阅了一些重要的工具书，诸如《人权：国际文件汇编·世界文书》（联合国，1994）、《世界通史参考资料》、《国际人权文件与国际人权机构》、《世界人权约法总览》、《中国法律大全》、《中国新民主主义革命时期根据地法制文献选编》、《世界知识年鉴》（1996/97）、《牛津法律便览》（英文版，1980）和《人权百科》（劳森编，英文版，1991）。为确保条目释文质量，我们要求编撰者对所涉及的问题务必深入研究，并通过编辑会议和审稿程序讨论和解决疑难问题，从而将辞书编写和人权研究结合起来。在叙述有关学说、制度、机构、人物及事件时，按辞书编撰一般规则，有定论的按定论介绍，有争论的则介绍不同见解或概述其客观内容，避免妄加褒贬扬抑。当然，任何学者对知识的整理和介绍，都不可能不带有某种民族的、文化的特色，作为一本由中国学者编写的主要面向中国读者的书，更应该从中国社会主义民主与法制建设的需要出发。因此，我们在条目的选择和撰写上，既注意介绍一般的人权知识，也充分重视适当突出中国的历史文化背景和当代政治法律背景。

这部辞书的编写历时五年多，最终得以顺利完成，主要归功于一大批学有专长、严谨求实的学界同仁的热情参与和真诚合作。共有近百位国内专家、学者为本书撰稿。其中，既有德高望重的法学家，也有才华出众的中青年学者。在编辑方面，有20位学者在主编王家福、刘海年教授的领导下进行了细致且富有成效的劳动。尤其值得一提的是，一批中青年学者在李步云、王可菊、韩延龙、刘楠来

教授等年长学者的带领下发挥了积极的作用。信春鹰、高鸿钧、陈泽宪、李林教授，张广兴、张新宝、张志铭、张少瑜、吴玉章、李明德、莫纪宏、胡云腾、王敏远、冯军、朱晓青副教授，分别参加了组稿、统稿和审校工作。作为副主编兼编辑部主任，夏勇教授参加了设计、统稿和审校，还承担了整个辞书编撰的组织工作。李林教授承担了书稿后期的部分审校组织工作，王雪梅女士承担了附录部分的资料搜集与编审，周叶谦教授、毕小青讲师承担了英文索引的编审，蒋小红女士、崔燕云女士、王雪梅女士和刘东华女士参与了英文部分的校对，潘汉典教授审订了本书的英文部分。

我们的编撰工作和相关的研究活动得到了国内外一些机构和组织的热情鼓励和帮助。它们主要是：中国社会科学院科研局、外事局，全国人大常委会办公厅，中华人民共和国外交部国际司、条约法律司，中国驻日内瓦联合国代表团，国务院新闻办公室，最高人民法院、最高人民检察院、司法部和国务院法制局的有关部门，联合国人权资料中心，欧洲人权委员会和欧洲人权法院，美国福特基金会，美国哈佛大学法学院人权研究中心、东亚法律研究中心，美国哥伦比亚大学法学院中国法研究中心、国际关系学院人权研究中心，荷兰人权研究所，荷兰莱顿大学非西方法研究所，挪威奥斯陆大学人权研究所，瑞典隆德大学人道主义法研究所，加拿大渥太华大学人权研究与教育中心，加拿大不列颠哥伦比亚大学法学院，以及一些国家驻华使馆等。在此，我们表示衷心的感谢！此外，中国大百科全书出版社社长单基夫、副总编辑王德有先生给予了大力支持，翟德芳、傅祚华、周五一先生，杜晓光女士以及著名装帧设计家张守义先生在出版过程中付出了许多劳动，提出了许多宝贵意见，在此亦致谢忱。

编写一部真正经得起时间考验的人权百科全书，对于当代任何国家的学者来讲，都是一件艰难、复杂并具有挑战性的工作，不可能毕其功于一役。由于我们的水平有限，本书中的疏漏、缺憾乃至错误在所难免，敬希读者多予批评指正，以便我们改进、提高。

中国社会科学院法学研究所  
《中国人权百科全书》编辑委员会

1997年9月10日

# PREFACE

The full enjoyment of human rights has been a long-cherished ideal of mankind. In the course of achieving this ideal, the accumulation of numerous experiences, wisdom, concepts, institutions, and figures as well as activities and events have contributed to the formation of a unique and vast field of knowledge concerning human rights.

In order to facilitate more people to have a better understanding and make full use of the experience and knowledge in this area and to promote the respect for and protection of human rights in China, we started the writing and compiling of this human rights encyclopedia in July 1992. The main body is classified into subjects in seven aspects of the field: general introduction of human rights, human rights history, rights and freedoms, human rights legislation in various countries of the world, international human rights instruments, cases involving human rights, human rights agencies and organizations. The encyclopedia contains a total of 1048 entries in the main body, with several leading human rights documents and other materials in the appendixes.

Studies on human rights remain at an early stage in China, so that many entries are newly formulated. During its preparation, we relied as the foundation of our writing mainly on the international human rights documents, the constitutional laws, statutes and regulations of China and related countries as well as the classical works of China and foreign countries. At the same time, we consulted some important reference books, such as, *Human Rights: A Compilation of International Instruments of the United Nations* (UN, 1994), *Reference Materials on General World History, International Documents and Organizations of Human Rights, World Documents of Human Rights, Collection of the Laws of the People's Republic of China, Selection of Legal Documents of the Revolutionary Base Areas in the New-Democratic Revolution Period of China, Yearbook of World Knowledge* (1996-97), *The Oxford Companion to Law* (1980), and *Encyclopedia of Human Rights* (ed. Lawson, 1991). In order to guarantee the quality of analysis and

interpretation of the entries, the compilers were bound to conduct indepth studies of the issues concerned, and solve problems through editorial meetings and editorial review procedures, so that the compilation of this encyclopedia has been integrated with human rights research. Doctrines, institutions, agencies, figures and events are introduced in accordance with the general rules of dictionary compilation — issues on which a general consensus have already been reached are presented as such, and as for controversial issues, different opinions are listed and substantive descriptions are presented without subjective comments. Obviously, scholars from different countries, while selecting and introducing knowledge, inevitably bear the imprint of their own national and cultural characteristics. Since the encyclopedia is compiled by the Chinese scholars and mainly for the Chinese readers, it becomes even more imperative to take the needs of the construction of China's socialist democracy and legal system as its starting point. Therefore, the selection and the writing of the entries fulfill the requirements for both the general introduction to human rights knowledge and the appropriate emphasis on the background of China's history, culture, and current political and legal system.

The completion of the encyclopedia, which has taken more than five years, should be credited to the enthusiastic participation and sincere cooperation of a large number of colleagues in this area, who have specialized knowledge as well as a honest and rigorous academic attitude. Near 100 Chinese scholars and experts have contributed to the compilation. Among them, there are both prestigious senior jurists and promising young scholars. Under the leadership of two editors-in-chief, Professor Wang Jiafu and Professor Liu Hainian, over 20 scholars have undertaken painstaking and fruitful editing work. It is especially worth mentioning that a group of young and middle-aged scholars have played an active role with the guidance of such senior scholars as Professors Li Buyun, Wang Keju, Han Yanlong and Liu Nanlai. Professors Xin Chunying, Gao Hongjun, Chen Zexian, Li Lin, Associate Professors Zhang Guangxing, Zhang Xobao, Zhang Zhiming, Zhang Shaoyu, Wu Yuzhang, Li Mingde, Mo Jihong, Hu Yunteng, Wang Minyuan, Feng Jun, Zhu Xiaoqing, have solicited, revised contributions and reviewed the final drafts. Professor Xia Yong, as deputy editor-in-chief and director of the Editorial Department, has not only formulated the framework and reviewed the final draft, but also worked for the organizational work of the entire editorial process. Professor Li Lin has taken part in the work of proofreading in the final stage. Ms. Wang Xuemei has collected and compiled all the materials in the appendixes. Professor Zhou

Yeqian and Lecturer Bi Xiaoqing edited the English versions of indexes, Ms. Jiang Xiaohong, Ms. Cui Yanyun, Ms. Liu Donghua and Ms. Wang Xuemei participated in the proofreading of English versions of the indexes, and Professor Pan Handian revised and finalized the English versions of the Preface and the Index.

During the compilation of this encyclopedia and the related research work, we have received enthusiastic encouragement and supports from many Chinese and foreign institutes and organizations, including the Bureau of Organization and Administration for the Scientific Research and the Bureau of Foreign Affairs of the Chinese Academy of Social Sciences, the General Office of the National People's Congress, the Department of International Organizations and Conferences and the Department of Treaty and Law of the Ministry of Foreign Affairs of the People's Republic of China, the Permanent Mission of China to UN Office in Geneva and Other International Organizations in Sweden, the Information Office of the State Council, the related departments of the Supreme People's Court, of the Supreme People's Procuratorate, of the Ministry of Justice and of the Bureau of Legislative Affairs under the State Council, the UN Center for Human Rights, the European Commission of Human Rights, the European Court of Human Rights, the Ford Foundation, the Human Rights Studies and East Asia Legal Studies of Harvard Law School, the Chinese Legal Studies of the Law School and the Human Rights Studies of the School of International Relations of Colombia University, the Netherlands Institute for Human Rights Studies, the Van Vollenhoven Institute for Law and Administration in Non-western Countries of Leiden University in the Netherlands, the Raoul Wallenberg Institute of Human Rights and Humanitarian Law of Lund University in Sweden, the Human Rights Research and Education Center of the University of Ottawa in Canada, Law School of the University of British Columbia in Canada, and the embassies of some countries in Beijing. We have also got great support from the staff of the Encyclopedia of China Publishing House—Mr. Shan Jifu, Mr. Wang Deyou, Mr. Zhai Defang, Mr. Fu Zuohua, Mr. Zhou Wuyi, Ms. Du Xiaoguang and from Mr. Zhang Shouyi, a famous designer in China, who have done a lot of work and provided us with many valuable suggestions during the process of publishing. We take great pleasure in making this grateful acknowledgment to all those mentioned above.

It is really an arduous, complicated and challenging task for any contemporary scholars of any country to compile a human rights encyclopedia which can endure the test of time, and it is impossible to accomplish such a task perfectly at one stroke.

Due to the limitations of our experience and other restrictions, there may be oversights, imperfections, and even mistakes in this book. Therefore, we look forward to any criticism from our readers so that we can improve our work in the future.

Editing Committee of the Human Rights Encyclopedia of China  
Institute of Law, Chinese Academy of Social Sciences  
September 10th, 1997

# 凡例

1. 本书条目按条目标题的汉语拼音字母顺序并辅以汉字笔画、起笔笔形顺序排列。同音时按汉字笔画由少到多的顺序排列。笔画数相同的按起笔笔形—（横）、丨（竖）、丿（撇）、丶（点）、一（折，包括丨𠂇𠃈等）的顺序排列。第一字相同时，按第二字，余类推。
2. 本书列有全部条目的中外文分类目录，以便读者了解本书的全貌。
3. 所有条目标题均附有对应的外文，例如：人权（human rights）。
4. 条目释文力求使用规范化的现代汉语。释文开始一般不重复条目标题。
5. 一个条目的内容涉及其他条目并需由其他条目的释文补充的，采用“参见”的方式。所参见的条目标题在本条释文中出现的，用楷体字排印，例如“人权主要有三种存在形态，即应有权利、法定权利和实有权利”；所参见的条目标题未在本条释文中出现的，另用括号加“见”字标出，例如“在不同的文化和意识形态里，对人性有不同的理解和界定（见人的本质）”。
6. 条目释文中出现的外国人名、地名，不附原文。外国人名在“外国人名译名对照表”中注出原文。释文中的外国人名，在第一次出现时，一般在姓（或检索名）前面加上名字（或非索引名）的缩写，例如 K. 马克思。
7. 本书附有全部条目的汉字笔画索引、外文索引。
8. 本书所用数字，除习惯用汉字表示的以外，一般用阿拉伯数字。

# 中国大百科全书出版社

总 编 辑 徐惟诚  
社 长 单基夫

## 有关编辑、出版人员

副 总 编 辑	王德有
主 任 编 辑	翟德芳
责 任 编 辑	杜晓光
编	周五一 吴尚之
译名统一编辑	段太奇
索 引 编 辑	蒋仲英 舒罗沙
装 帧 设 计	张守义
责 任 校 对	冯 巍
责 任 印 制	徐继康 师 涛

# 目 录

前言 (Preface) .....	(1)
凡例 .....	(1)
条目分类目录 .....	(1)
条目外文分类目录 (Contents of Classified Entries) .....	(1)
正文 .....	(1)
附录一 .....	(781)
附录二 .....	(1028)
条目汉字笔画索引 .....	(1071)
条目外文索引 (Alphabetical Index to Subject Matters) .....	(1082)
附：外国人名译名对照表 .....	(1104)

# 条目分类目录

## 人权总论

### [概念与学说]

人权	481
基本人权	243
公民权利	155
政治自由	672
民权	397
集体人权	249
人权推定	496
人权意识	498
人权监督	492
人学	503
人	467
人性	503
人格	471
人的本质	469
理性	324
人本主义	468
人道主义	468
权利学	462
权利	455
应有权利	646
法定权利	116
实有权利	535
权利推定	460
权利发展	457
马克思主义人权观	367
自然权利说	764
当代西方人权学说	88
人权相对说	497

人权绝对说	494
人民主权	479
公民	153
人民	474
民主	398
平等	434
宪政	606
法治	119
司法独立	549
国家主权	219
国家主权原则	220
不干涉内政原则	55
和平共处五项原则	226
万隆会议十项原则	579
和平解决国际争端原则	228
纽伦堡原则	416
国家保障人权的义务和责任	217
国家保障经济、社会、文化权利的义务 和责任	217
人权的国际保护	484
人权国际保护的执行措施	488
国际制裁	216
经济制裁	298
医疗援助	642
国际人道主义法	208
人权国际标准	490
〔人权国际保护的主要禁项〕	
禁止诽谤、诬陷	275
禁止贩卖人口	273
禁止劫持或扣押人质	281
禁止煽动民族、种族和宗教仇	

恨	290	普罗塔哥拉	439
禁止强迫劳动	288	伊壁鸠鲁	639
禁止鼓吹战争宣传	276	芝诺	674
禁止国家恐怖主义	278	西塞罗，M. T.	603
禁止歧视原则	286	塞涅卡，L. A.	518
禁止酷刑及不人道待遇原则	282	托马斯·阿奎那	575
禁止征募、资助和训练雇佣军	293	但丁	86
禁止虐待	286	彼特拉克，F.	47
禁止核武器	278	皮科，G.	434
禁止化学武器	280	格劳秀斯，H.	147
禁止生物武器	290	斯宾诺莎，B.	552
禁止雇用童工	276	霍布斯，T.	241
禁止债务监禁	292	洛克，J.	360
种族歧视	757	弥尔顿，J.	391
种族隔离罪	756	伯克，E.	52
灭绝种族罪	397	欧文，R.	426
奴隶制和奴隶买卖	418	密尔，J. S.	393
殖民主义	678	斯宾塞，H.	553
[其他]		梅因，H. J. S.	378
紧急状态	270	孟德斯鸠	389
戒严	267	伏尔泰	137
民族解放运动	399	马布利，G. B. de	362
女权运动	421	摩莱里	403
第一次世界妇女大会	97	卢梭，J. -J.	353
第二次世界妇女大会	98	狄德罗，D.	95
第三次世界妇女大会	98	爱尔维修，C. -A.	11
第四次世界妇女大会	99	罗伯斯庇尔，M. -F. -M. -I. de	356
人权基金	491		
人权教育奖	493	巴贝夫，F. -N.	21
国际儿童节	198	孔斯坦，B.	311
国际劳动节	205	狄骥，L.	96
国际妇女节	200	普芬道夫，S. von	438
诺贝尔和平奖	424	康德，I.	305
		费希特，J. G.	133
		黑格尔，G. W. F.	232
		马克思，K.	365
		恩格斯，F.	106
		潘恩，T.	433
		杰弗逊，T.	264

## 人权历史

### [外国人权历史]

爱奥尼亚学派	9
斯多噶学派	554

林肯, A.	348	民权法	398
马里坦, J.	370	《麦卡伦法》	374
富勒, L. L.	140	《人权与公民权宣言》	499
罗尔斯, J. B.	357	《法国宪法》(1793)	118
金, M. L.	269	魏玛宪法	591
马丁·路德·金(见金, M. L.)		《被剥削劳动人民权利宣言》	42
	364	[中国人权历史]	
德沃金, R. M.	94	孔子	311
诺兹克, R.	425	孟子	390
基督教	244	荀子	629
文艺复兴运动	593	墨子	406
宗教改革运动	774	陆九渊	355
启蒙运动	442	王守仁	586
英国宪章运动	649	黄宗羲	239
梭伦立法	561	顾炎武	162
人身保护令	500	唐甄	566
雅典宪法	631	沈家本	530
伯里克利立法	53	严复	634
等权协定	95	康有为	306
万民法	580	梁启超	347
城市法	79	谭嗣同	565
马德堡法	364	孙中山	559
法兰德斯法	118	陈天华	77
《伦敦特许状》	356	陈独秀	75
《伊普斯威奇特许状》	642	胡适	235
《自由大宪章》	771	李大钊	321
《权利请愿书》	459	罗隆基	357
《人身保护法》	499	仁	505
《权利法案》	459	大同	85
《国民参政法》	220	三民主义	520
《康涅狄格基本法》	306	五权宪法	599
《“五月花号”公约》	600	废除治外法权	132
《弗吉尼亚宗教自由法令》	136	辛亥革命	613
《弗吉尼亚权利法案》	136	中国学生运动	703
《独立宣言》	101	中国工人运动	698
人权法案	487	中国妇女运动	696
《密苏里妥协案》	394	中国同盟会	702
		女权运动同盟会	422